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وعده اتاق اصناف:  

حضور دلالان در نمایشگاه بهاره 
 کمرنگ می شود 

سارامرادخانی/  نمایشگاه های بهاره امسال در آستانه 
نوروز و ماه مبارک رمضان در حالی برگزار می شود 
که اتاق اصناف وعده داده تا حضور دلالان در این 
غ،  نمایشگاه را کمرنگ کند. همچنین گوشت، مر
ماهی، لباس، کفش و کیف، آجیل و میوه مهم ترین 
اقلامی است که در نمایشگاه های بهاره توزیع می شود 

که غالباً بین 5 تا 30درصد تخفیف می خورد.
 در این خصوص، علی توسطی، فعال صنفی و دبیر کل 
سابق اتاق اصناف به »ایران« می گوید: نمایشگاه های 
بهاره یک فرصت مناسب بــرای توزیع کــالا توسط 
تولیدکنندگان است اما متأسفانه هر ساله به دلیل 
ایــن نمایشگاه  حضور دلالان در عرضه غرفه های 
ــد از تولید کنندگان نیز موفق به حضور در  10درص
ــرد: دلالان  بیان ک ایــن نمایشگاه نمی شوند. وی 
و مــغــازه دارهــا در غیبت نظارت بموقع و درســت، 
غرفه های نمایشگاه ها را دست به دست می کنند و 
این سبب متضرر شدن مصرف کننده و تولید کننده 
می شود و عمدتاً تولیدکننده رغبتی برای حضور در 
این نمایشگاه ندارد. به گفته این فعال صنفی، وزارت 
صمت باید با نظارت دقیق جلوی دست به دست 

شدن غرفه های نمایشگاه و دلالی را بگیرد.
احسان سقایی، سرپرست دبیرکل اتاق اصناف ایران 
در گفت و گو با »ایران« درباره نحوه برگزاری نمایشگاه 
بهاره امسال گفت: به طور کلی نمایشگاه ها به این 
دلیل برگزار می شوند که کالا به صورت مستقیم از 
تولیدکننده به دست مصرف کننده برسد و دست 
ــود. وی  دلالان و واسطه ها از ایــن مسیر کوتاه ش
افزود: ما امسال دو شرط برای حضور در نمایشگاه را 
اعلام کرده ایم که این دو شرط دست دلالانی که هر 
سال کالاهای بدون اصالت را که با قیمت بیرون از 
نمایشگاه یکسان یا حتی بالاتر بود را عرضه می کردند، 
کوتاه می کند. اول اینکه باید حتماً تولیدکنندگان در 
این نمایشگاه حضور داشته باشند و برای این منظور 
اتاق اصناف بشدت نظارت می کند، شرط دوم نیز 
ایــن اســت که فقط واحــدهــای صنفی دارای جواز 
کسب می توانند در نمایشگاه بهاره حضور یابند، چرا 
که بدون رعایت این دو شرط عملاً حراج معنای خود 
را از دست می دهد. به گفته سرپرست دبیرکل اتاق 
اصناف، امسال قرار است اتفاق جدیدی در برگزاری 
نمایشگاه بهاره بیفتد تا کسانی که سال های گذشته 
عضو واحد صنفی نبوده و نیستند و فقط با عرضه 
کالاهایی که هیچ نوع نظارتی توسط اتاق روی آنها 

نیست، نتوانند وارد این نمایشگاه شوند.

  فرسودگی ناوگان و ناترازی در عرضه و تقاضا بخصوص در 
بخش مسافری در حوزه های هوایی، جاده ای و ریلی معضلی 

است که بخصوص در روزهای پرتقاضا برای سفر و با نزیک 
شدن به تعطیلات نوروزی بیشتر بروز می کند. تمهیداتی برای 

حل این معضل در نظر دارید؟
ناتـــرازی در بخش حمل و نقل و فرســـودگی نـــاوگان وقتی پیش 
می آیـــد که اتفاقـــات در چرخه منفـــی تکرار می شـــود. برای حل 
مشـــکل فرســـودگی ناوگان دو مســـأله مهم را باید حل کنیم که 
اول اقتصاد آن حوزه اســـت. زمانی که قیمـــت اتوبوس حدود 5 
میلیـــارد تومان بود، نـــرخ بلیت اتوبـــوس نیز به طور متوســـط 
300 هـــزار تومان بود؛ الان قیمت اتوبوس 25 میلیارد و متوســـط 
قیمت بلیت 400 هزار تومان اســـت. این موضوع هیچ تناســـبی 
با ســـرمایه گذاری و بازگشـــت ســـرمایه نـــدارد. در بخـــش ریلی 

مشـــکل جدی تر اســـت و نرخ بلیـــت قطار با قیمت تمام شـــده 
حمل اصـــلاً همخوانی ندارد.

مشـــکل فقط در بخش حمل مســـافری نیســـت. در آزادراه ها و 
بزرگراه ها هم همین مســـأله را داریم. ســـرمایه گذار در ســـاخت 
آزادراه ها و بزرگراه ها بخش خصوصی اســـت و بازگشـــت سرمایه 
در بهره بـــرداری از آن اهمیـــت دارد اما عـــوارض آزادراه با دخالت 
دولت بـــا نرخ های کمی اخذ می شـــود که بازگشـــت ســـرمایه را 

به مخاطـــره می اندازد.
حتـــی آزادراه ها و بزرگراه هایی که در گذشـــته احداث شـــده اند 
چون درآمدهـــا تکاپوی هزینـــه را نمی کند، نگـــه داری این راه ها 
نیز رها می شـــود. بنابرایـــن در ناوگان و زیرســـاخت وقتی بخش 
خصوصی را برای ســـرمایه گذاری دعوت می کنیـــم باید الگوهای 

اقتصادی ســـرمایه گذاری رعایت شود.

تأمین ناوگان عمومی مانند اتوبوس از تولید داخل کفاف 
تقاضا را می دهد یا کمبود باید با واردات جبران شود؟

مســـأله بعدی مـــا در ناتـــرازی حوزه حمـــل و نقـــل، فرآیندهای 
قانونی بـــرای مجوز واردات یا تأمین ناوگان اســـت. در قوانین به 
اســـتفاده حداکثر از توان تولید داخل تأکید شـــده اســـت اما در 
مواقعـــی، نیاز فوری و مهمی مانند کمبـــود لوکوموتیو یا اتوبوس 
پیـــش می آیـــد که میـــزان تولیـــد داخـــل جوابگوی ایـــن حجم 
از نیـــاز امروز نیســـت. اینجا باید شـــرایط واردات فراهم شـــود. 
عدم اجـــرای مقررات و قوانین اقتصاد ســـرمایه گذاری از عوامل 
مهـــم ناترازی در بخش حمل و نقل و فرســـودگی ناوگان اســـت.

نرخ ســـوخت، یارانه ای اســـت و این انتظار وجـــود دارد که چون 
نرخ ســـوخت کم اســـت قیمت بلیت افزایشـــی نباشد. از طرف 
دیگـــر، نـــرخ کم ســـوخت و نـــرخ پاییـــن بلیت باعث می شـــود 
ســـرمایه گذار برای نوســـازی ناوگان ترغیب نشود. با ناوگان کهنه 
مصرف ســـوخت بالا مـــی رود اما چـــون قیمت ســـوخت پایین 
اســـت با همان ناوگان کهنـــه فعایت می کند. اگر نرخ ســـوخت 
واقعی بود ســـرمایه گذاری برای نوســـازی نـــاوگان جهت کاهش 
هزینـــه دائم و مســـتمر ناوگان فرســـوده، به صرفه می شـــد. بین 
ریل و جـــاده، حمل ریلی بـــرای بارهای حجیم و مســـیر طولانی 
بهتریـــن گزینـــه اســـت امـــا بیـــش از 90 درصد حمل جـــاده ای 
داریم چـــون با تخصیـــص یارانه ســـوخت، ارزش واقعی حمل و 
نقـــل ریلی خود را نشـــان نمی دهـــد و رقابتی به وجـــود نمی آید.

ناترازی در مصرف سوخت ناوگان نیز تحت تأثیر فرسودگی است یا 
موضوع قاچاق سوخت بر این ناترازی بیشتر اثرگذار است؟

اعـــداد و ارقامی کـــه در مـــورد قاچاق اعلام می شـــود بـــا میزان 
مصـــرف در بخش حمل و نقل اصلاً ســـنخیت نـــدارد؛ بنابراین 
نمی توانیـــم بخش قابـــل توجهـــی از قاچاق را به حمـــل و نقل 
نســـبت بدهیم. البته تدابیر ســـتاد مبازه با قاچـــاق کالا و ارز در 
مرزهـــا اعمال می شـــود و بعید می دانـــم  این حجـــم از قاچاق و 

ناترازی ســـوخت به حمل و نقل ارتباطی داشـــته باشـــد.
در حوزه زیرساخت چند پروژه مهم مانند ریل رشت-آستارا 

سال هاست که تکمیل نشده و کریدور ریلی شمال-جنوب معطل 
این خط مانده است. برنامه زمانبندی برای ساخت این خط آهن 

ترسیم شده است؟
موضـــوع خط آهن رشـــت- آســـتارا اساســـاً بحث اتصال شـــبکه 
ریلـــی ما بـــه کریدورهای بین المللی اســـت. فقط هـــم این خط 
نیســـت؛ در کرمانشاه، شـــلمچه و چابهار هم ریل باید به شبکه 
کشـــورهای همســـایه متصل شـــود. شـــبکه های ریلی را باید به 
شـــبکه کشورهای همســـایه متصل کنیم. یک مســـیر هم رشت 
به آســـتارا اســـت. الان از آســـتارا به خط ریلی کشـــور همســـایه 
)آذربایجـــان( متصـــل هســـتیم اما مســـیر کوتاهی تـــا اتصال به 
پایانـــه ریلـــی آســـتارا باقی مانـــده اســـت و از آنجـــا 162 کیلومتر 
باید ســـاخته شـــود تـــا ریل بـــه راه آهن رشـــت متصل شـــود. با 
اســـتفاده از وام صادراتـــی روســـیه قرار اســـت پروژه اجرا شـــود. 
قبلاً توافقنامه بین ایران و روســـیه برای تخصیص وام امضا شده 
اســـت. مطابق آن برای اجرای مســـیر باید بین شرکت مجری ما 
و شرکت مجری روســـیه قرارداد اجرایی امضا شـــود. بیش از 90 
درصـــد توافقات قرارداد اجرایی صـــورت گرفته و بخش پایانی در 

حال شـــکل گیری اســـت که با تکمیل آن، ساخت شروع 
می شـــود. 1.6 میلیارد یـــورو وام صادراتی روســـیه برای 
زیرســـازی، روســـازی، خرید نـــاوگان و قطعـــات یدکی 
کـــه بعداً نیـــاز پـــروژه اســـت، هزینه می شـــود. تملک 
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معاون وزیر راه و شهرسازی در گفت وگو با »ایران«:

 قاچاق سوخت 
کار بخش حمل و نقل نیست

ســـعید رســـولی، معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســـازی اجـــرای الگوهای حمایت از ســـرمایه گذاری بخـــش خصوصی در حوزه 
حمـــل و نقل و تغییر فرآیندها برای تقویت و تســـهیل حضور این بخش در توســـعه نـــاوگان و زیرســـاخت ها را دو برنامه دولت در 
حـــوزه حمل و نقل اعلام کرد. رســـولی که اخیراً از ســـوی وزیر راه و شهرســـازی به عنوان سرپرســـت ســـازمان بنـــادر و دریانوردی 

نیز منصوب شـــده، از تدوین ســـناریوهای مختلف برای رشـــد اقتصاد دریامحـــور در صورت ادامـــه تحریم ها خبر داد.

اراضـــی را مـــا باید بـــا هزینـــه خودمان انجـــام دهیـــم. در حال 
حاضر37 کیلومتـــر از خط تملک اراضی شـــده اســـت.

در عیـــن حال که به ســـاخت پروژه های توســـعه ای بایـــد اقدام 
کنیـــم و شـــبکه های بین المللـــی را راه انـــدازی کنیـــم؛ امـــا از 
ظرفیت های موجود نباید غافل شـــویم. اوایل ســـال 1400 شاهد 
عبـــور یک قطار بـــاری از فنلاند به هند از همین مســـیر رشـــت- 
آســـتارا بودیم و بار در این قطعه مفقوده با تراک حمل شـــد و به 
بندرعباس منتقل شـــد. از ســـرخس، امیرآباد، کاسپین و اینچه 
برون به شـــبکه کریدوری کشورهای همســـایه متصل هستیم و 
می توانیـــم حمل ترکیبی یا تمـــام ریلی در کریدورهای شـــمال-
جنوب و شـــرق-غرب انجام دهیم. ظرفیت بنادر ما 300 میلیون 

تن اســـت که کمتـــر از 50 درصد مورد اســـتفاده قـــرار می گیرد.
برای افزایش ترانزیت و استفاده از حداکثر ظرفیت بنادر چه 

راهبردی مد نظر است؟
باید در وضع موجـــود ترانزیت تغییراتی ایجـــاد کنیم تا از میزان 
بـــاری کـــه در منطقـــه جابه جـــا می شـــود حداکثر جذب بـــار را 
داشـــته باشـــیم. با اتخاذ تدابیـــری که مهم تریـــن آن حمایت از 
بخش خصوصی، تســـهیل فرآیندها و منطقی کردن نرخ است، 

ایـــن برنامه را به پیـــش می بریم.
در جابه جایـــی بار، نســـبت بـــه کریدورهـــای منطقه مـــا از نظر 
کاهـــش زمـــان حمـــل مزیت داریـــم، اگـــر در کاهش نـــرخ هم 
مزیـــت پیـــدا کنیـــم، می توانیـــم از موقعیـــت ســـرزمینی برای 
افزایش ترانزیت اســـتفاده حداکثـــری کنیم. در ارتبـــاط با این 
مســـأله با روســـیه نقشـــه راهی تا ســـال 2025 تفاهـــم کرده ایم 
کـــه در این نقشـــه حداکثـــر اســـتفاده از ظرفیت هـــای موجود 
بـــرای جابه جایی بار را خواهیم داشـــت. برنامـــه دیگر حمایت 
از بخـــش غیر دولتـــی و حداکثر مشـــارکت این بخش اســـت. 
تســـهیل گری، حمایت و پشـــتیبانی از بخـــش خصوصی محور 
برنامـــه وزارت راه و شهرســـازی در توســـعه حمل و نقل اســـت. 
معتقدیـــم بـــرای رشـــد توســـعه حمـــل و نقـــل نباید صرفـــاً به 
تصویب قانون بســـنده کنیم و قانون باید اجرایی شود. اجرایی 
شـــدن قانون مســـتلزم این اســـت که فرآیندها را متناســـب با 
سیاســـت ها و قوانین بالادســـتی برای بخـــش خصوصی هموار 
کنیـــم. در نظـــر داریـــم فرآینـــد هر کـــدام از بخش هـــای حوزه 
حمـــل و نقل را با رویکـــرد حضور حداکثری بخـــش غیر دولتی 
بازنگـــری کنیـــم. موضـــوع مهم دیگـــر کاهش تلفـــات جاده ای 
اســـت. 20 هـــزار تلفات جـــاده ای در ســـال عدد بزرگی اســـت 
و دور باطـــل بـــه گـــردن هـــم انداختن آن مشـــکل را بایـــد کنار 
بگذاریـــم. برنامه هایـــی را در نظـــر داریـــم که با کمـــک مردم، 
بخش خصوصی، اســـتفاده حداکثری از ظرفیت قانون و عمل 

بـــه مصوبات گذشـــته، تلفات جـــاده ای را کنتـــرل کنیم.
رشد اقتصاد دریا محور بر اساس سیاست های ابلاغی، چگونه به 

پیش می رود؟ سؤال مشخص این است که با ادامه تحریم، اهداف 
این سیاست ها چگونه قرار است محقق شود؟

دولـــت به اجـــرای برنامه های اقتصـــاد دریامحور اهتمـــام دارد و 
رئیس جمهوری نماینده ویژه برای اجرای سیاســـت های توسعه 
اقتصاد دریامحور منصوب کرده اســـت. موضوع تحریم ها جدید 
نیســـت و مســـأله ای مزمن اســـت. ما آمادگـــی داریم بـــا وجود 
تحریم، برنامه ها را به پیـــش ببریم. حجم معاملات در 
حوزه دریایی نشـــان می دهد با وجـــود تحریم، تجارت 
دریایی انجام می گیرد. البته تمهیدات و ســـناریوهایی 

برای کاهـــش اثر تحریم بر تجـــارت دریایی داریم.


